استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراء فيى جامعة البصرة

اسم الطالب: مهند عبدالعزيز عيسى اسم المشرف: د. نجاة عبدالكريم عبدالسادة

الشهادة: الماجستير

الكلية: كلية الآداب

القسم: قسم التاريخ

التخصُص : التاريخ الحديث والمعاصر

عنوان الرسالة او الاطروحة:

سياسة ايران الخارجية في عهد الرئيس على أكبر هاشمي رفسجاني (1989 - 1997) دراسة تاريخية سياسية

ملخص الرسالة او الاطروحة:

يمتلك الرئيس الايراني هاشمي رفسنجاني مؤهلات سياسية واقتصادية خاصة انعكس في طبيعة سياسته الخارجية بعد رحيل آية الله الخميني عام 1989 وقد عمل في اعادة النظر في علاقات ايران الخارجية بعد ان كانت مقطوعة على بعض الدول ، اتبع الرئيس رفسنجاني سياسة خارجية سميت (هاستيجي) أي التعايش السلمي ولم تعد ايران بلد يعتمد على الشعارات المثالية لكنه ركز على السياسة البراغماتية والاعتدال لكي يحقق استقراراً اقليمياً ويؤسس روابط متطورة مع دول الخليج العربي وترافق ذلك مع حدثين مهمين هما تفكك الاتحاد السوفيتي عام 1991 وصعود قطب سياسي أوحد المتمثل بالولايات المتحدة الامريكية بعد حرب الخليج الثانية 1990-1991.

College: College of Arts

Name of student: Muhannad Abdulaziz

Dept.: History

Name of supervisor: D. Najat Abdulkreem

Certificate: M.A Specialization: Modren and Contemporary history

Title of Thesis

The Foreign Policy of Ali Akbeer Hashimi Refsanjani 1989-1997 A Historical and Political Study

President Rafsanjani has special political and economic qualifications and this is reflected in the nature of his foreign policy after the passing off Ayatollah Khomeini in 1989 and his endeavor to bring back connections with countries hostile to the country, which had positive impact on the development of the country. He followed a foreign policy described as "Hastegi", i.e. peaceful coexistence, so Iran was no longer a confronting country depending on its ideal mottos but concentrated on a pragmatic pro-business policy and moderation in order to achieve regional stability and resolve regional conflicts peacefully and establishing developing ties with the Gulf countries. All this coincided with two big important events: the collapse of the Soviet Union(1991) and the rise of one political pole represented by USA after the Second Gulf War(190-1991).